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سبد تولیدات »فارابی« در سال 1402 نهایی 
شد

موازی کاری نمی کنیم

مسعود احمدیان سرپرست معاونت فرهنگی 
سبد  شدن  نهایی  از  فارابی  سینمایی  بنیاد 

تولیدات این بنیاد برای سال جاری خبر داد.
مسعود احمدیان سرپرست معاونت فرهنگی 
بنیاد سینمایی فارابی در گفتگو با خبرنگار مهر، 
سینمایی  پروژه های  وضعیت  آخرین  درباره 
جمله  از  گفت:  جاری  سال  در  بنیاد  این 
سیاست های فارابی در حوزه تولیدات سینمایی 
آن  دنبال  و  است  موضوعی  تنوع  از  حمایت 
نیستیم همه تولیداتی را که مورد حمایت قرار 
می دهیم به عنوان محصول فارابی معرفی کنیم. 
چراکه وظیفه فارابی حمایت از توسعه سینمای 

ملی ایران است.
وی افزود: بسیاری از فیلم ها و فیلمنامه ها 
قرار  حمایت  مورد  فارابی  در  ارتقا  جهت 
می گیرند و نامی از فارابی در آن اثر به عنوان 
مشارکت کننده و یا صاحب فیلم ذکر نمی شود 
که برخی از آثار مورد حمایت فارابی در سال 
در  فارابی  و  از همین جنس هستند  گذشته 
راستای توسعه و رونق سینمای ملی ایران از 
آنها حمایت کرده است. از جمله می توان به 
»پرونده باز است« آخرین اثر زنده یاد کیومرث 
احیای  موجب  که  »بخارست«  یا  و  پوراحمد 
اشاره  شد  پساکرونا  دوران  در  سینما  مجدد 

کرد.
همه تولیدات فارابی ناظر به »فجر« نیست

مهمترین  از  یکی  افزود:  ادامه  در  احمدیان 
مسائل در مورد نحوه تولید فارابی که نیاز به 
همه  که  است  این  دارد  عمومی  باور  اصلاح 
تولیدات فارابی ناظر به جشنواره فجر نیست، 
سینمای  ملی  نهاد  به عنوان  فارابی  برای  بلکه 
اصلی  مسئله  ملی  سینمای  توسعه  ایران 
است. در واقع حفاظت از منافع ملی، توسعه 
و  فعالیت سینماگران  توسعه  و  اشتغال  ژانر، 
مهمترین  از  استانی  ظرفیت های  فعال سازی 
نکات در تصمیم گیری فارابی در فرآیند تولید 

اثر است.
فارابی  داد:  ادامه  فارابی  بنیاد  مدیر  این 
اصولی  ایران  سینمای  ملی  نهاد  عنوان  به 
نیست  قرار  و  است  قائل  خود  تولیدات  برای 
ورود خواهیم  کند. در حوزه هایی  موازی کاری 
کرد که کمتر کسی در این حوزه ها وارد شده و 
یا بخش خصوصی توان ورود به این حوزه ها را 
ندارد. در واقع فارابی درصدد پر کردن خلاء های 

تولید در سینمای ملی ایران است.
سبد تولیدات ۱۴۰۲ فارابی نهایی شد

معاون فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی درباره 
تولیدات سال جاری این بنیاد هم تأکید کرد: 
مهمترین نکته درباره روند تولیدات امسال این 
است که سبد تولیدی سال ۱۴۰۲ فارابی نهایی 
شده، بخشی از آثار در دست تولید قرار گرفته و 
برنامه فارابی برای تولیدات کاملاً مشخص شده 
است. همچنین برخی از تولیدات که در سال 

گذشته آغاز شده بود در دست پیگیری است.
از سال  آثار  از  افزود: تولید برخی  احمدیان 
گذشته آغاز شده و برخی دیگر نیز با طی فرآیند 
نهایی فیلمنامه وارد مرحله پیش تولید شده اند. 
ضمن اینکه اصولاً برنامه ریزی برخی از تولیدات 
یک ساله نیست و با توجه به حجم کار، برخی 
از پروژه ها در یک بازه زمانی دو ساله تعریف 

شده اند.
اینکه سبد  به  توجه  با  ادامه گفت:  در  وی 
تولیدات فارابی در سال ۱۴۰۲ نهایی شده است، 
تعیین تکلیف فیلمنامه های جدید که در سامانه 
خانه فیلمنامه فارابی ثبت نام می شوند موکول 
به فصل جدید تولید که در بازه زمانی پس از 

فجر تعریف می شود، خواهد بود.
بر  واقع  در  کرد:  تأکید  خاتمه  در  احمدیان 
فارابی  در  کاری مصوب  روند  و  برنامه  اساس 
به  اختصاص  سال  هر  تیرماه  تا  اسفند  بازه 
تیر  از  و  دارد  فیلمنامه  تأیید  و  بررسی  فرایند 
تا دی ماه زمان تولید آثار در نظر گرفته شده 
است و فصل جدید تولید فارابی پس از فجر ۴۲ 

تعریف می شود.

گله می کردند چرا کتاب معرفی 
می کنی!

ابراهیم دمشناس می گوید: وضعیت مدرسه ها 
و کتابخانه های عمومی و خانواده ها به گونه ای 
است که چشم اندازی را پیش روی ما نمی گذارد 
که بخواهیم طرح و ایده و پیشنهادی در زمینه 
کتاب خوانی بدهیم، مگر این که حرکت فردی ای 

صورت بگیرد.
این نویسنده و معلم بازنشسته ادبیات فارسی 
در گفت وگو با ایسنا درباره مسئله کتاب خوانی 
برای  که  راهکارهایی  و  نوجوانان  و  کودکان 
کتاب خوان کردن بچه ها وجود دارد، اظهار کرد: 
به واسطه شغلم، معلمی، سال ها با بچه ها در 
درسی  کتاب های  شکل  و  محتوا  بودم،  ارتباط 
برقرار  ارتباط  آن ها  با  بچه ها  بود که  به گونه ای 
درسی  کتاب های  و  بچه ها  بین  نمی کردند. 
همدلی وجود نداشت و این موضوع مسئله ای 
بچه ها. هر  نه  برمی گشت  به کتاب ها  بود که 
سال کتاب های درسی جدید که می آمد، شاهد 
تغییر مدام کتاب ها و سانسور و ممیزی برخی 
که  چیزی  واقع  در  بودیم،  آن ها  متن های  از 
مطلوب ارتباط کتاب  درسی با بچه هاست، حذف 

می شود.
قرار  اینکه عمده جایی که  بیان  با  او سپس 
است فضایی برای مطالعه بسازد، مدرسه است، 
گفت: نه مدرسه و نه جاهای دیگر کمک چندانی 
به مطالعه نمی کند؛ باتوجه به وضعیت معیشتی 
خانواده ها  کتاب ها،  گران شدن  و  خانواده ها 
قرار  خود  کالای  سبد  در  را  کتاب  نمی توانند، 
بدهند و از این  جهت ضربه است. کانون ها و 
کتابخانه های عمومی هم هستند؛ اما تا جایی که 
سراغ دارم و دیده ام و خودم هم عضو کتابخانه 
همان  در  نمی کنند.  آن ها  از  استقبالی  بودم، 
بودم،  کار  به  مشغول  مدرسه  در  که  دوره ای 
کتابخانه روبه روی مدرسه از من گله می کرد چرا 
به بچه ها کتاب معرفی می کنی! چنین فضایی 

است.
بیو«  بیو  »بیو  زندان«،  »آتش  نویسنده 
و  مدارس  کتابخانه های  درباره  »نهست«  و 
شناخت بچه ها از نویسنده های معاصر به ویژه 
ادبیات کودک و نوجوان گفت: نه نویسنده ها را 
نمی شناسند؛ زیرا در کتابخانه های مدارس فقط 
چند چهره هستند. کتابی که مطابق و مطلوب 
ذوق بچه ها باشد و تناسب سنی را لحاظ کرده 
باشد، نبود. ممکن است کتاب های علمی محض 
باشد و بتوانید چند نمونه پیدا کنید، اما در حوزه 
شعر و ادبیات داستانی و نمایشنامه مدارس ما 
فقیر هستند مگر این که مدارس خاصی باشند 
که اقدام ویژه ای در این زمینه کنند که محدود 

هستند.
او ادامه داد: برای مصاحبه مقدماتی استخدام 
در یک مدرسه غیرانتفاعی رفته بودم و انتظارشان 
این بود که بگویم چطور تست کنکور یاد می دهم. 
اما گفتم با توجه علاقه و شناختی که از ادبیات 
علاقه مند  ادبیات  به  را  بچه ها  می توانم  دارم، 
کنم، ادبیات را به آن ها معرفی کنم تا درست و 
خوب بشناسند. آن ها هم خیلی راحت عذر من 
را خواستند. در واقع از سوی نظام آموزشی به 
لحاظ مطالعه آزاد و مطالعه درسی فاصله گذاری 
حساب شده ای بین بچه ها و کتاب های ادبی که 

جنبه سرگرمی دارند، ایجاد شده است.
این نویسنده خاطرنشان کرد: به  صورت کلی 
و  عمومی  کتابخانه های  و  مدرسه ها  وضعیت 
را  چشم اندازی  که  است  به گونه ای  خانواده ها 
پیش روی ما نمی گذارد که بخواهیم طرح و ایده 
مطالعه  و  کتاب خوانی  زمینه  در  پیشنهادی  و 
بدهیم، مگر این که حرکت فردی و موردی و یا 
اتفاقی پیش بیاید و کسی سمت کتاب برود. 
وضعیت چنین است. البته این موضوع وضعیت 
مطلق نیست اما می توان گفت عموماً این طور 

است.
البته  گفت:  ادامه  در  دمشناس  ابراهیم 
می توان فضاهایی را برای مطالعه و کتاب خوانی 
است  این  واقعیت  اما  کرد؛  ایجاد  مدارس  در 
به طور سنتی کتاب غیردرسی جایگاهی ندارد. 
بارها به شکل های مختلف در این زمینه صحبت 
شده است، اگر شما در مدرسه کتاب غیردرسی 
ببرید به شما چپ نگاه می کنند و حمل بر این 
نمی شود که کار شما اضافه ای انجام می دهید؛ 
از زیر کار  بلکه حمل بر این  است که دارید 

درمی روید و شعر و رمان می خوانید.

به گزارش ایلنا به نقل از ستاد خبری شانزدهمین 
 ۸ شامگاه  ایران،  نواحی  موسیقی  جشنواره  دوره 
میزبانی  شب  آخرین  و  سومین  در   ۱۴۰۲ تیرماه 
استان گلستان )منطقه یک( در شهر گنبدکاووس 
از جشنواره موسیقی نواحی اجراهایی از استان های 
روی  شمالی  خراسان  و  البرز  مازندران،  گلستان، 

صحنه رفت.
نخستین اجرای صحنه ای به گروه »نجوای کتول« 
نفره  این گروه ۸  تعلق داشت؛  استان گلستان  از 
مختلف  قطعه   ۱۲ اجرای  به  صحنه  در  حضور  با 
پرداختند. »طلوع«، »آواز هرایی«، »آواز کله کش 
کوتاه«، »ریز مقام«، »آواز کله کش وسط«، »ترانه 
چینی امِ«، »آواز کله کش بلند )مقام کوچ(«، »ترانه 
سر طِلا«، »ترانه لاره«، »ترانه شاه داماد« و »ترانه 
این  نوازندگان  بودند که توسط  حِنا« قطعاتی  حِنا 
گروه نواخته شد و خواننده این گروه نیز با همراهی 
نوازندگان آن ها را خوانندگی کرد. »ترانه چَکهِ سِماع« 
قطعه آخری بود که توسط این گروه گلستانی روی 
صحنه اجرا رفت؛ در این قطعه نوازندگان نی و دهل 
و دایره نواختند و سایر اعضای گروه نیز به رقص 

محلی پرداختند. 
نوازنده دوتار  برزگر )سرپرست گروه،  محمدرضا 
حسینعلی  )خواننده(،  نظری  احمد  همخوان(،  و 
برزگر )همخوان و آیین سماع(، محمدرضا خسروی 
کتولی )نوازنده دوتار، شمشاد و همخوان(، عظیم 
وسیع سری )نوازنده کمانچه و آیین سماع(، سعید 
ابدال )نوازنده دوتار و خواننده آیین سماع(، حسین 
خسروی کتولی )نوازنده نی( و رمضانعلی قاسمی 
)نوازنده دهل و دایره و همخوان( اعضای این گروه 
از  دری(  )کبک  سِلیم  گروه  می دادند.  تشکیل  را 
استان مازندران، دومین اجرای شب سوم جشنواره 
موسیقی نواحی ایران را به خود اختصاص دادند. 
سعدی صادقی )سرپرست گروه و نوازنده کمانچه( 
سپهر علیزاده )نوازنده دوتار(، رضا رحمانی )خواننده( 
پویا محسنی )نوازنده للَهِ وا )نی مازندرانی( ( و محمد 
باقر اسدی )نوازنده نقاره مازندرانی و دایره( در این 
»پیغوم«،  »کتولی«،  حال«،  »میش  قطعات  اجرا 
»تصنیف نازنین یار«، »طوبی جان« و بیج سما )رقص 
نوازندگان  درآوردند.  اجرا  به  صحنه  روی  را  برنج( 
سازهای للَهِ وا و دوتار نیز هرکدام به اجرای قطعه ای 
به صورت تک نوازی پرداختند. اجرای سوم به گروهی 
و  رحمانی  رضا  با حضور  مازندران  استان  از  دیگر 
نوازندگی للَهِ وا )نی مازندرانی( توسط پویا محسنی 
قطعه  دو  که  داشت  اختصاص  یوسفی  حرمت  و 
»خدایا من غریب، یارم غریبه« و »بابا لیلی« توسط 
این گروه به اجرا درآمد. اجرای دیگر شب گذشته به 
عاشیق ایمران حیدری از استان البرز تعلق داشت؛ 
این استاد پیشکسوت موسیقی عاشیقی در اجرای پر 
شور خود قطعه »یانیخ کرم )داستان اصلی و کرم(« 
را با ساز محلی »قوپوز« تکنوازی کرد. عاشیق ایمران 
حیدری به عنوان پیشکسوت حوزه هنر عاشیقی و 
در  نیز  دیروز  عاشیقی صبح  هنر  پژوهشگر حوزه 
سومین نشست پژوهشی شانزدهمین دوره جشنواره 
موسیقی نواحی ایران به بررسی موضوع »موسیقی 

عاشیقی« پرداخت. 
استاد علیرضا سلیمانی، فرزند استاد فقید حاج 

قربان سلیمانی آخرین اجرای سومین شب جشنواره 
موسیقی نواحی ایران را روی صحنه برد؛ این استاد 
دوتار نواز که در قله موسیقی مقامی استان خراسان 
شمالی قرار دارد، با همراهی دو فرزند خود حمید 
امیرمحمد  و  خواننده(  و  دوتار  )نوازنده  سلیمانی 
سلیمانی )نوازنده دوتار( به اجرای قطعاتی پرداخت. 
این  فرزندان  توسط  »شاه ختایی«  قطعه  ابتدا  در 
و  تکنوازی  شد.  خوانندگی  و  همنوازی  هنرمند 
تک خوانی قطعه نسبتاً بلند »باش حسین یار« توسط 
استاد علیرضا سلیمانی از بخشهایی از آخرین اجرای 
جشنواره موسیقی نواحی به میزبانی استان گلستان 
بود که مورد استقبال و تشویق افراد حاضر در سالن 
مجموعه فرهنگی »وارنا« گنبد کاووس قرار گرفت. 
قطعه  در  فرزندان  و  استاد  همخوانی  و  همنوازی 
»نیمه کلام« حسن ختام اجراهای شب گذشته بود.
تشکر از حضور هنرمندان در این دوره از جشنواره

پس از پایان اجراهای شب گذشته، محمد رعیت 
)مدیر کل اداره فرهنگ و ارشاد استان گلستان( در 
سخنانی کوتاه اظهار کرد: ۳ روز با شکوه با حضور 
هنرمندانی از ۸ استان کشور در این جشنواره رقم 
با  که  از هنرمندان عزیزی  راستا  در همین  خورد؛ 
حضور خود در این جشنواره توانایی فرهنگ غنی 
ایرانی اسلامی عزیز در حوزه اقوام مختلف را در قالب 

موسیقی به نمایش گذاشتند، تشکر می کنم. 
شهرهای مختلف شرایط لازم میزبانی از جشنواره را 

فراهم کنند
استاد علیرضا سلیمانی نوازنده پیشکسوت دوتار 

میزبانی  با  جشنواره  از  دوره  این  برگزاری  درباره 
که  روشی  اینکه  بیان  با  مختلف  مشترک ۵ شهر 
امسال برای برگزاری جشنواره موسیقی نواحی در 
پیش گرفته شده است، اقدام خوبی است، اظهار 
کرد: در جشنواره موسیقی نواحی، امسال محیطی 
برگزاری  منطقه  شهرهای  هنرمندان  تا  شد  فراهم 

جشنواره با یکدیگر آشنایی بیشتری پیدا کنند.
او با تشویق شهرهای مختلف برای اعلام آمادگی 
جهت میزبانی دوره های بعدی جشنواره موسیقی 
نواحی ادامه داد: شهرهای مختلف باید تلاش کنند 
تا شرایط لازم جهت میزبانی از جشنواره را فراهم 
نمایند و متقاضی میزبانی از جشنواره در دوره های 

آتی شوند.
برگزاری غیر متمرکز جشنواره یک فرصت خوب 

است
محمدرضا برزگر سرپرست گروه نجوای کتول نیز 
در بیان مزایای برگزاری غیرمتمرکز جشنواره موسیقی 
برای  تاکید کرد: فراهم شدن فرصت کافی  نواحی 
حضور گروه های موسیقی نواحی از مناطق مختلف 
و توجه ویژه به این گروه ها از جمله اتفاقات خوبی 
است که با برگزاری غیر متمرکز جشنواره امسال رخ 

داده است. 
برگزاری منظم جشنواره موسیقی نواحی ایجاد انگیزه 

می کند
گروه  سرپرست  صادقی  سعدی  همچنین 
»سِلیم نیر« به برخی مزایای برگزاری جشنواره 
گفت:  و  پرداخت  کشور  نواحی  موسیقی 

از جمله  موسیقی  منظم جشنواره های  برگزاری 
موسیقی  و  موسیقی خوانان  جشنواره های 
علاقه مند  جوانان  برای  خاص  انگیزه ای  نواحی 
به موسیقی ایجاد می کند. در همین راستا نیز 
نواحی  در شانزدهمین دوره جشنواره موسیقی 
که  هستیم  جدید  نسل های  حضور  شاهد 
به  جوانان  بیشتر  تشویق  موجب  موضوع  این 

موسیقی اقوام و نواحی می شود. 
او همچنین کاهش زمان حضور در محل برگزاری 
اجرای شیوه ی جدید  با  نواحی  موسیقی  جشنواره 
دوره  شانزدهمین  در  شهر   ۵ همزمان  میزبانی 
جشنواره موسیقی نواحی را یکی از ویژگی های مثبت 

این دوره از جشنواره عنوان کرد. 
جشنواره  شانزدهمین  خبری  ستاد  گزارش  به 
موسیقی نواحی ایران، بخش منطقه ای شانزدهمین 
بخش  دو  در  ایران،  نواحی  موسیقی  جشنواره 
صحنه ای«  »اجراهای  و  پژوهشی«  »نشست های 
به دبیری محمدعلی مرآتی و در یک گستره ملی 
به همت دفترموسیقی معاونت امور هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، توسط انجمن موسیقی ایران 
و با همکاری ادارات کل فرهنگ و ارشاد استان های 
روزهای  طی  غیررقابتی،  به صورت  کشور  سراسر 
ششم الی بیست و سوم تیر ماه به میزبانی ۵ استان 
گلستان )۶ الی ۸ تیر(، چهارمحال و بختیاری )۱۰ تا 
۱۲ تیر(، آذربایجان شرقی )۱۴ تا ۱۶ تیر(، کرمانشاه 
)۱۷ تا ۱۹ تیر( و کرمان )۲۱ تا ۲۳ تیر( در حال برگزاری 

است.

نقش برجسته مرد ساسانی سال ۲۰۱۶ در بریتانیا توقیف و دولت ایران 
از وجود آن مطلع شد، اما بازگشت این شیء به ایران حدود هفت سال 
طول کشید. رئیس اداره اموال منقول فرهنگی و تاریخی ایران، دلیل این 
تاخیر طولانی را ضرورت ارائه مدارک محکمه پسند در اثبات مالکیت این 

سنگ نگاره اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، فروردین سال ۱۴۰۲ روزنامه گاردین از وجود یک اثر 
قاچاق شده متعلق به ایران در موزه بریتانیا خبر داد و گزارش کرد که 
این نقش برجسته ساسانی به ارزش احتمالی ۳۰ میلیون پوند، توسط 
افسران نیروی مرزی بریتانیا در فرودگاه استانستد لندن به شکلی 
تصادفی کشف شده است. حدس آن ها این بود که محموله کشف شده 

قرار است در بازار سیاه بریتانیا فروخته شود.
روزنامه گاردین همچنین نوشته بود که قرار است این سنگ نگاره پیش 
از بازگشت به خانه )ایران( در موزه بریتانیا به نمایش گذاشته شود. 
مسؤولان موزه بریتانیا هم اعلام کردند که از دولت ایران اجازه نمایش 

این گنجینه باستانی را به مدت سه ماه دریافت کرده اند.
افشاگری این روزنامه انگلیسی، هرچند پرسش های زیادی را درباره 
اصالت، مبدأ، چگونگی قاچاق و خروج آن از ایران به دنبال داشت، 

اما باعث شد وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی واکنش 
نشان دهد و در بیانیه ای تایید کند که از سال ۲۰۱۶ از وجود چنین اثری 
در موزه بریتانیا مطلع بوده است. حتی پیگیری های بعدی بیانگر آن 
بود که مشخص شده این سنگ نگاره از مرزهای آبی جنوب کشور به 
امارات قاچاق شده است. هرچند طبق اظهارات مسؤولان وزارت میراث 
فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی و گزارشی که گاردین منتشر کرد، تا 

کنون هیچ شخصی در ارتباط با این پرونده دستگیر نشده است.
اکنون که این سنگ نگاره پس از هفت سال به ایران تحویل داده شده 
و پرسش های درباره چرایی تاخیر در استرداد آن مطرح شده است، 
محمدرضا زاهدی ـ رییس اداره اموال منقول فرهنگی و تاریخی ـ می گوید 
که ارائه مدارک برای اثبات این که این نقش برجسته متعلق به ایران بوده 
و به شکل غیرقانونی از کشور خارج شده، دلیل تأخیر در بازگشت آن 

بوده است.
رییس اداره اموال منقول فرهنگی و تاریخی همچنین با بیان این که 
در گذشته گستره فرهنگی ایران محدود به جغرافیای امروز نبوده و 
کشورهای عراق، سوریه، ترکیه، افغانستان و آسیای میانه را هم در 
برمی گرفته است، اظهار می کند: در محاکم بین المللی باید مدارکی مبنی 
بر وجود نمونه های مشابه در کشور ارائه می دادیم. این نقش برجسته 
از نظر فرم، شکل و تزئینات شبیه به آثار مربوط به نقش رستم و 
نقش رجب است که نمونه های مشابه جمع آوری شدند و به همراه 
قوانین و مقررات ایران که به عنوان مثال در آن حفاری اشیاء تاریخی 
غیرمجاز است و برای اشیایی با قدمت بالای ۱۰۰ سال مجوز خروج صادر 

نمی شود، به این محاکم بین المللی ارائه شد.
فرهنگی،  میراث  وزارت  عمومی  روابط  اخیرا  که  اطلاعاتی  بنابر 
مدیرکل  ـ  ادیب زاده  مرتضی  از  نقل  به  دستی  صنایع  و  گردشگری 
موزه های وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ـ نیز منتشر 
کرده است »روند استرداد این اثر به ایران با پیگیری های وزارت میراث  
فرهنگی و همکاری مستمر سفارت جمهوری اسلامی ایران در لندن و 

مکاتبات صورت گرفته در سال گذشته آغاز شده است.«

سنگ نگاره ساسانی، هرچند هنوز اصالت و مبدأ برداشت آن محل 
میراث  وزارت  از سوی  منتشرشده  اطلاعات  بنابر  اما  است،  پرسش 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به احتمال خیلی زیاد در  سال 
۱۹۸۸ میلادی، حدود سال ۱۳۶۷ خورشیدی، همزمان با جنگ عراق 
با ایران، به شکل غیرقانونی از کشور خارج و به امارات منتقل شده و 
اکنون پس از ۳۵ سال به خانه برگشته، و قرار است پس از قرنطینه در 
موزه ملی ایران به نمایش عمومی گذاشته شود. زاهدی، رییس اداره 
اموال منقول فرهنگی و تاریخی در این باره می گوید: سنگ نگاره ساسانی 
به موزه ملی ایران منتقل شده و پس از انجام قرنطینه طی مراسمی به 

نمایش عمومی درمی آید.
او زمان تقریبی قرنطینه را ۴۸ ساعت تخمین می زند و اظهار می کند: 
به این دلیل که این شیء از مکان دیگری وارد کشور شده  و احتمال دارد 
ویروسی همراه داشته باشد، مدت زمانی را در محلی قرنطینه می شود و 
سپس به بخش اصلی موزه منتقل شده و کنار سایر اشیاء قرار می گیرد.
جبرئیل نوکنده ـ رییس کل موزه ملی ایران ـ نیز که این سنگ نگاره 
به کارشناسان آن تحویل داده شده، درباره روند به نمایش گذاشتن 
آثار استردادی، گفته است: شیء پس از گذراندن دوره قرنطینه، با 
حضور نمایندگان قانونی/ امین اموال از بسته بندی خارج می شود و 
 Condition( توسط کارشناس حفاظت و مرمت، گزارش وضعیت
Report( آن تهیه می شود تا از سلامت شیء در جابه جایی و سفر 
اطمینان حاصل شود. گزارش وضعیت با فرم تهیه شده پیش از 
بسته بندی تطبیق داده شده و سلامت فیزیکی اثر، مستندنگاری 
و بررسی می شود. هیأت عالی کارشناسی، آثر را از نظر اصالت 
داده شده،  استرداد  کشور  به  که  آثاری  بداند  تا  می کند  بررسی 
اصالت تاریخی دارند یا خیر و نتیجه آن در صورت جلسه ای تنظیم 
می شود. مرحله پایانی تهیه ویترین مناسب، طرح محتوایی نمایش، 
تشریفات  انجام  و  اثر  درباره  کافی  اطلاعات  و  زیرنویس  تنظیم 
نمایش و رونمایی از آن است تا بتوانیم اطلاعات کافی و درست را به 

بازدیدکنندگان ارائه دهیم.

سومین و آخرین شب میزبانی استان گلستان سپری شد

شب درخشش پیشکسوتان در موسیقی نواحی
سومین و آخرین شب میزبانی استان گلستان )منطقه یک( در شهر گنبدکاووس از جشنواره موسیقی نواحی ایران با حضور هنرمندانی از استان های 

گلستان، مازندران، البرز و خراسان شمالی سپری شد.

چرا مرد ساسانی دیر آمد؟

استاد علیرضا 
سلیمانی، فرزند 
استاد فقید حاج 
قربان سلیمانی 
آخرین اجرای 
سومین شب 

جشنواره 
موسیقی نواحی 

ایران را روی 
صحنه بر

یکی از نوازندگان مجموعه کنسرت های »با من بخوان« علیرضا قربانی ضمن 
توصیفی از حال و هوای حضورش در این کنسرت از دغدغه های خود برای 

حضور در یکی از مهمترین اجراهای موسیقی سخن گفت.
به گزارش مهر، پروشات زندآیین نوازنده ویولنسل در گروه ارکستر علیرضا 
در  را  خود  لیسانس  و  است  موسیقی  هنرستان  فارغ التحصیل  که  قربانی 
رشته نوازندگی ساز ویولنسل گرفته است، در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره 
همکاری اش با گروه ارکستر علیرضا قربانی گفت: از طریق مسعود فیروزی نژاد 
نوازنده ویولنسل گروه ارکستر علیرضا قربانی به این تیم معرفی شدم و همکاری 

خود را با آنها آغاز کردم.
این نوازنده که طی سال های اخیر در کنار تدریس موسیقی در ارکسترهای مهم 
موسیقی کشورمان نیز به عنوان نوازنده حضور دارد، بیان کرد: تدریس را برای 
اینکه بتوانم اطلاعات روز در حوزه نوازندگی را حفظ کنم، در پیش گرفته ام، زیرا 
داشتن اطلاعات جامع روز امری ضروری و لازم است البته جنبه مالی آن نیز 

برای کسانی که نوازنده هستند، قابل توجه است.
زندآیین درباره همکاری با گروه ارکستر علیرضا قربانی گفت: من فعالیت در 
این ارکستر را بسیار دوست دارم. در سال های فعالیت حرفه ای ام هیچگاه این 
قدر حال خوب را تجربه نکرده بودم. زمانی که دو شب از شب های کنسرت 

علیرضا قربانی را به دلیل حضور در برنامه دیگری کنسل کرده بودم همواره فکر 
و ذهنم در این مهم متمرکز بود که هم اکنون در ارکستر علیرضا قربانی چه جوی 

حاکم است و چه می گذرد.
وی درباره آرزوی خود برای حضور در گروه ارکستر این هنرمند بیان کرد: در 
گذشته تجربه همکاری با گروه ارکستر علیرضا قربانی را نداشتم و اکنون که در 
این گروه هستم، فعالیت برایم جذاب است. تمام افرادی که در این گروه حضور 
دارند، علاوه بر اینکه دوستان قدیمی من هستند، همگی در حوزه نوازندگی 

افرادی حرفه ای محسوب می شوند.
این نوازنده افزود: کار گروهی خصوصاً برای ارکستر نیاز به اخلاق حرفه ای 
دارد و خوشبختانه تمام هنرمندانی که در این گروه حضور دارند، در ابتدا افرادی 
اخلاق مدار هستند و اخلاق حرفه ای را به خوبی رعایت می کنند؛ در عین حال در 
حوزه نوازندگی نیز بسیار توانمند هستند. این دو شرط در کنار هم سبب شده 

است که فعالیت در ارکستر علیرضا قربانی برایم بسیار جذاب باشد.
این نوازنده ویولنسل استقبال مردم را مورد ارزیابی قرار داد و تاکید کرد: یکی 
از نکته هایی که برایم بسیار جذاب است، همراهی و استقبال مردم در هنگام 
اجرای کنسرت است. علاقه مردم به علیرضا قربانی به عنوان یک هنرمند و 
خواننده کلاسیک از یک سو و اجراهای هنرمندانه او از سوی دیگر علاوه بر مردم 

و علاقه مندان، دست اندرکاران این کنسرت را نیز به وجد می آورد. همراهی مردم 
در هنگام اجرای موسیقی نیز برای من بسیار جذاب است و انرژی ویژه ای را به 

نوازندگان انتقال می دهد.
وی درباره علاقه اش به آهنگ های علیرضا قربانی افزود: من قطعه »پریشانی« 
را بسیار دوست دارم، زیرا عاشقانه است و من با آن همذات پنداری می کنم. این 
امر تا حدی است که سبب می شود هر بار که آهنگ نواخته می شود، گریه کنم.

زندآیین خاطرنشان کرد: اجرای خوب و صدای خوب در کنار موسیقی ارزشمند 
سبب می شود تا جمعیت زیادی همزمان ابراز علاقه و احساسات کنند و این امر 
علاقه مردم به کنسرت علیرضا قربانی را نشان می دهد. ما موسیقی کلاسیک 
را دارد و در بسیاری  از موسیقی که طرفداران خاص خود  می نوازیم؛ نوعی 
موارد تعداد طرفداران آن در بین جوانان کم است، اما با این حال هنگامی که 
این کنسرت اجرا می شود به خوبی وقار موسیقی را به نمایش می گذارد و حال 
خوبی را به مردم حاضر در کنسرت انتقال می دهد. نکته قابل تامل دیگر اینکه 
شخصیت علیرضا قربانی با وقار و محترم است و ارتباط مناسبی را با اطرافیان 
برقرار می کند. این احساس خوب به من به عنوان یک نوازنده منتقل شده و در 
نتیجه یک گروه توانمند را تشکیل می دهد. گروه ارکستر علیرضا قربانی به قدری 

برایم جذاب است که دوست ندارم این شب ها اجرای زنده پایان یابد. 

دغدغه های نوازنده ای که هر شب گریه می کند


